
نگاه يادداشت

ويزاي انفرادي بين ايران و روسيه لغو نشده است، اما 
براي سفر گروهي به دو كشور ديگر به ويزا نياز نيست. 
ايران و روس��يه هفته گذش��ته »برنامه اجرايي اقدام 
مشترك براي لغو رواديد سفرهاي گروهي شهروندان 
دو كشور« را امضا كردند كه پرسش و ابهام هايي را به 
وجود آورده است. ليلا اژدري، مديركل دفتر بازاريابي 
و توسعه گردشگري خارجي كه وزير ميراث فرهنگي، 
گردشگري و صنايع دستي را در سفر به روسيه براي 
امضاي برنامه اقدام اجرايي مشترك لغو رواديد گروهي 
همراه كرده است، به ايسنا گفت: اجراي برنامه اقدام 
مشترك لغو روايد سفرهاي گروهي ايران و روسيه براي 
دوره زماني ۲۰۲۱ تا ۲۰۲۳ اعتبار دارد كه قابل تمديد 
به دوره هاي مشابه است. علاوه بر اين، با نامه رسمي از 
سوي وزارت امور خارجه دو كشور، برنامه اجرايي امكان 
اصلاح دارد. مديركل دفتر بازاريابي و توسعه گردشگري 
خارجي به بيان ساده درباره لغو رواديد گروهي، گفت: 
طبق موافقتنامه ايران و روسيه، ويزا يا رواديدِ انفرادي 
لغو نشده و همچنان براي سفر شخصي يا بدون تور به 
روسيه يا ايران لازم است به سفارتخانه مراجعه شود، 

هزينه و مدارك مورد نياز پرداخت و ارايه شود.

جزييات لغو ويزاي گروهي ايران 
و روسيه

گردشگري
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بعد از مصوبه مجلس درخصوص 
همسان سازي حقوقي اعضاي 
هي��ات علم��ي وزارت عل��وم، 
تحقيق��ات و فناوري)عتف( با 
اعضاي هيات علمي غيرباليني 
دانشگاه هاي زيرمجموعه وزارت 
بهداش��ت و درج آن در ردي��ف 
بودج��ه ۱4۰۰ بحث هاي فراواني بين دانش��گاهيان 
در مورد چگونگي همسان س��ازي به وجود آمد كه در 
شبكه هاي اجتماعي و برخي مطبوعات منعكس شد. 
در ۲۱ فروردين، خبرگزاري  ايسنا از قول وزير محترم 
وزارت عتف گزارش داد كه همسان سازي طي دو لايه 
انجام خواهد گرفت كه »يك لايه عمومي است و يك 
لايه هم بحث تمام وقتي است كه مشغول تدوين ضوابط 
آيين نامه اي آن هستيم.« دليل براي دولايه اي كردن 
افزايش حقوق ناش��ي از اين است كه در دانشگاه هاي 
وزارت بهداشت نيز حقوق اساتيد برمبناي تقسيم بندي 
ضوابط خدم��ت آنان به »تمام وق��ت« و »تمام وقت 
جغرافيايي« تعيين مي شود. موضوع دولايه اي شدن 
همسان س��ازي، موجه بود و موافقت اكثريت را جلب 
كرد. باتوجه به ابتلاي نهاد دانشگاه به مشكلات درون 
و برون سيستمي و در نتيجه ناتواني در كسب حمايت 
از طرف جامعه و نهادهاي حمايتي، اين انگيزه ايجاد 
ش��د كه طرح همسان س��ازي مي تواند فرصتي براي 
پوست اندازي دانشگاه هاي زيرمجموعه عتف و جلب 
حمايت كافي از طريق سودمندي دانش دانشگاهي 
و فعاليت ه��اي دانش��گاهيان در بخش هاي مختلف 
جامعه و فناوري فراهم آورد. نگارنده پيش��نهادهايي 
را با اين هدف در روزنامه اعتماد مورخه ۱4۰۰/۱/۲9 
مطرح كرده اس��ت. براي لايه دوم افزايش حقوق بايد 
فعاليت هايي ملاك قرار گيرند كه براي اجتماع انساني، 
پيشبرد فناوري در بخش هاي مختلف جامعه يا خدمت 
به صنعت، اصلاح گر و سودمند باشند. در راستاي اين 
هدف از اساتيد رشته هاي مهندسي، مشاركت عملي 
و تجربي در پروژه ها و از رش��ته هاي پايه و انس��اني يا 
مشاركت عملي و مستقيم در پروژه ها يا پژوهش نظري 
در مس��ائلي انتظار مي رود كه برخاسته از حوزه هاي 
عيني، عملي يا صنعتي باشند. فقدان مرجعيت فكري 
خردمند يك��ي از معضلات روز جامعه ايران اس��ت. 
آفت هايي همچون سلبريتيزه شدن فرهنگ و پيروي 
از س��لبريتي ها، افكار عمومي را سخيف و مصرف زده 
كرده اس��ت. يكي ديگر از اهداف اقدامات دانشگاهي 
بايد بهبود آگاهي و تفكر افراد جامعه، استفاده از دانش 
كارآمد و واقع بين در بخش هاي مختلف تصميم گيري 

و مديريتي كشور باشد.
در روزهاي اخي��ر ابلاغيه اي جهت همسان س��ازي 
حقوقي به دانش��گاه ها ابلاغ ش��ده ك��ه در آن احكام 
اس��تخدامي به دو ن��وع تمام وقت)مي��زان پاييني از 
افزايش حقوق( و تمام وقت ويژه)درصد كامل افزايش 
حقوق( تفكيك شده كه در آن ملاك حكم استخدامي 
تمام وقت ويژه داراي چنين شرايط اصلي است: عضو 
هيات علمي در آغ��از بايد دو پايه ترفيع در ۳ س��ال 
گذش��ته گرفته باشد و اس��تمرار حكم او مشروط به 
ترفيع مس��تمر پايه در هر سال است. زمان حضورش 
در دانشگاه 54 ساعت باش��د كه قبلا 4۰ ساعت بود. 
موظفي تدريس ۲۰درص��د افزايش و ۱4 واحد)براي 
استاديار(تعيين مي شود. فرد متقاضي حق انجام كار 

يا فعاليت انتفاعي خارج از دانشگاه را ندارد.
جاي تاسف است كه وزارت عتف مساله همسان سازي 
را به  درستي حل و فصل نكرده است. اين ابلاغيه منجر 
به هيچ تحولي در كاركرد دانشگاه نخواهد شد و همان 
شيوه ناكارآمد قبلي تكرار و بازتوليد خواهد شد. شرايط 
مطروحه در ابلاغيه داراي اش��كالات اساسي است. 
وزارت عتف به اين واقعيت توجه نكرده كه تعدادي از 
رشته هاي دانشگاهي)به  دليل بحران شغلي( با كمبود 
دانشجو در مقاطع مختلف تحصيلي مواجه هستند. 
تكميل ۱4 واحد موظفي تدريس براي اعضاي هيات 
علمي اين رش��ته ها عملا دش��وار است. سال هاست 
دو مشكل عمده فعاليت هاي پژوهشي دانشگاهيان 
همواره نقد و گوشزد شده كه عبارتند از: فقدان ارتباط 
ارگانيك بين دانش دانشگاهي و حوزه فناوري و نيز 
سودمند نبودن اين دانش براي بخش هاي جامعه و 
صنعت عمدتا به  دليل برخي محدوديت هاي بالادستي 
و ارزش- هدف هاي��ي مانند پژوه��ش مقاله محور، 
شمارش مقالات و تعداد ارجاعات. در طرح پيشنهادي 
عتف، توجهي به اين دو مش��كل نشده است. از طرف 
ديگر آخرين رويكرد وزارتخانه به دانشگاه ها »خدمت 
به جامعه و صنعت« است. جهت دهي حاصل از شرايط 
ط��رح همسان س��ازي وزارت ب��ا ارزش- هدف هاي 
مندرج در دكترين خدمت به جامعه و صنعت خلاف 
يكديگرند. اس��تادان موظف به 54 ساعت حضور در 
دفاتر كار بوده و نبايد كار و پ��روژه اي از بيرون تقبل 
كنند. پايبند كردن اس��اتيد در دفتر كارش��ان با اين 
هدف كه افزايش حقوق موجه و مشروع شود، مشكلي 
را برطرف نمي كند. اتفاقا بالعكس به  جاي اينكه اساتيد 
در دفاتر كارشان وقت سپري كرده و از جامعه ايزوله 
شوند، لازم اس��ت تش��ويق به حضور در بخش هاي 
مختلف جامعه، حوزه هاي آموزشي، اقتصاد، فرهنگ، 
مراكز صنعتي، بيمارس��تان و... شوند تا مشكلات و 
بحران ها را رصد و آسيب شناسي كرده، دانش و مهارت 
خود را به  كار بسته و راه حل ارايه دهند و تا حد امكان 
مش��كلات موجود را مرتفع كنند. بايد »دفتر ارتباط 
دانشگاه با جامعه« در هر دانشگاهي راه اندازي شده 
و نتايج فعاليت هاي فوق در اين دفاتر گزارش ش��ود. 
اساتيد به  جاي حضور در اتاق خودشان بايد تا درجاتي 
در بخش هاي مختلف جامعه فعاليت ميداني دا شته و 
به تحليل علمي مشكلات و نواقص موجود بپردازند. 
در خاتمه به مس��وولان وزارتخانه پيشنهاد مي شود، 
دس��تورالعمل همسان س��ازي حقوقي را با توجه به 
انتقادات فوق و متناس��ب با موازين رويكرد جامعه و 

صنعت، اصلاح و كارآمد كنند.

عم��ده آبزيان پرورش��ي ايران 
و حت��ي جه��ان، غيربوم��ي 
هستند و صرفا غيربومي بودن 
ي��ك گون��ه نمي تواند منش��ا 
تهديد محيط زيس��ت يا حتي 
فرصت  آبزي پروري باشد. كليه 
كپورماهي��ان )كپ��ور چيني و 
معمولي(، ميگو )ميگوي پرورشي ايران، گونه پاسفيد 
Litopenaeus vannamei( و حت��ي ق��زل آلا 
همگي غيربومي هستند. تنها برخي گونه هاي ماهيان 
خاوياري پرورش��ي در ايران بومي هستند كه ميزان 
و وس��عت توليد آنها قابل مقايس��ه با ساير گونه هاي 
پرورشي آبزي كشور نيست. از ميان ماهيان خاوياري 
هم گونه سيبري يا سفيد يا استرلياد در ايران غيربومي 
است البته كپور معمولي در ايران به عنوان گونه بومي 
وج��ود دارد اما واريته اي كه هم اكن��ون پرورش داده 
مي ش��ود، نژاد مجاري يا بعضا چيني است. تيلاپياها 
 )Euryhaline( ماهياني با دامنه تحمل شوري زياد
هستند كه مي توانند خود را با طيف وسيعي از شوري 
سازگار كنند. يعني امكان پرورش گونه هاي مختلف 
اين ماهي از آب ش��يرين گرفته تا آب شور دريا وجود 
دارد. بعضي از گونه هاي تيلاپيا تحمل بيشتر و برخي 
ديگر به نس��بت، قدرت تحمل كمت��ري دارند.يكي 
از مهم تري��ن چالش هاي تيلاپياها مرب��وط به زمان 
جفت گي��ري و تخم گذاري آنها اس��ت كه رفتارهاي 
تهاجمي و رقابت ش��ديد با گونه هاي بومي را از خود 
نشان مي دهند كه البته اين ويژگي تهاجمي بودن در 
زمان جفت گيري بيشتر براي گونه هايي مطرح است 
كه آشيان س��ازي مي كنند در حالي كه اين مساله در 
مورد تيلاپياي نيل چن��دان مصداق ندارد. تيلاپياي 
نيل آشيان س��ازي نمي كن��د و تخم ه��ا را در دهان 
نگهداري مي كند. اين گونه عمدتا گياهخوار اس��ت 
ولي از ساير سطوح تغذيه اي از جمله دتريت خواري، 
حش��ره خواري و زئوپلانكتون خواري نيز اس��تفاده 
مي كند. براساس مطالعاتي كه در امريكا انجام شده، 
رفتارهاي تهاجمي و رقابت شديد با گونه هاي بومي 
است كه باعث مي ش��ود برخي ماهيان بومي كاهش 
جمعيت داشته باشند.با توجه به رشد جمعيت جهان 
و از طرفي تمايل مردم براي مصرف غذاهاي سالم كه 
در راس آنها انواع آبزيان قرار دارد، توسعه آبزي پروري 
براي پاسخگويي به اين تقاضاي صحيح ضروري است 
و براساس گزارش هاي رس��مي فائو تنها اميد جهان 
براي تامين جمعيت رو به تزايد آبزي پروري است. نكته 
مهم ديگري كه بايد مدنظر داشت اين است كه براي 
داشتن صنعت آبزي پروري پايدار و مسوولانه لاجرم 
بايد از گونه هايي اس��تفاده كرد كه آسيب كمتري به 
طبيع��ت وارد مي كنند و اين تنه��ا از طريق پرورش 
گونه هايي امكان پذير است كه براي تغذيه مصنوعي 
آنها نياز به جيره هايي سرش��ار از پودر ماهي نيست تا 
فش��ار كمتري به صيد آبزيان از دريا براي تامين پودر 
ماهي وارد شود. امروزه پرورش گونه هاي گوشتخواري 
چون قزل آلا و ساير آزادماهيان با چالش بزرگي براي 
تامين پودر ماهي مواجه هستند، چرا كه براي توليد هر 
كيلو ماهي پرورشي گوشتخوار گاهي تا ۳ كيلو ماهي 
دريايي براي توليد پودر ماهي صيد مي شود و به نظر 
اين خطر بسيار بزرگ تري است كه كارشناسان از آن 
غافل هستد. لذا در اين شرايط پرورش ماهياني كه از 
سطوح غذايي پايين تر تغذيه مي كنند همانند تيلاپيا 
كه رشد سريع و كارايي تغذيه اي بالاتري دارند، اگرچه 
ممكن است خطرات زيست محيطي هم داشته باشد 
اما اثرات سودمندي نيز بر طبيعت به دليل نياز كمتر 
به اس��تفاده از پودرماهي در جيره دارن��د. لذا به نظر 
مي رسد طرفداري يا مخالفت صرف و صددرصدي با 
پرورش تيلاپيا چندان علمي و منطقي نباشد بلكه بايد 
سازمان هاي متولي با حداكثر تلاش و با بهره گيري از 
توان كارشناسي موجود در كشور بتوانند سيستم هاي 
پرورشي با حداقل آسيب به طبيعت را پيشنهاد كنند.  
يادمان باشد كه در اكثر كشورهاي همسايه ما گونه هاي 
مختلف��ي از تيلاپياها پرورش داده مي ش��وند و ورود 
ناخواسته آن همان طوركه در برخي منابع آبي گزارش 
شده، امكان پذير است. لذا بهتر است به جاي موافقت 
يا مخالفت ص��رف به فكر توليد اي��ن ماهي با رعايت 
پروتكل هاي محيط زيستي به منظور بهره برداري از 

پتانسيل آب هاي نامتعارف موجود در كشور بود.
دانشيار بخش مهندسي منابع طبيعي و محيط   
زيست و معاون دانشكده كشاورزي دانشگاه شيراز 

نقدي بر شيوه همسان  سازي 
حقوقي وزارت »عتف«  

طرفداري يا مخالفت
صددرصدي با تيلاپيا درست نيست 

محيط زيست

عضو هيات علمي پژوهش��كده علوم محيطي دانش��گاه 
شهيد بهشتي با انتقاد از بي توجهي مسوولان نسبت به 
هشدارهاي چندساله درباره خطر تكثير گونه هاي آبزي 
غيربومي و از جمله تيلاپيا به عنوان يكي از خطرسازترين 
گونه هاي مهاجم براي تالاب ها، خواس��تار انجام ارزيابي 
ريس��ك اثرات پرورش تيلاپيا ش��د و تاكي��د كرد كه در 
صورت تداوم بي توجهي ها، انقراض خاموش و گسترده در 
اكوسيستم آبي كشور، فراگير و غير قابل جبران خواهد بود. 
اصغر عبدلي كه اين هشدارها را در آخرين نشست موافقان 
و مخالفان تيلاپيا و همزمان با روز زمين پاك مطرح كرد، 
در ادامه صحبت هاي خود گفت: »كشور ما به كنوانسيون 
تنوع زيستي پيوسته و مس��اله گونه هاي مهاجم يكي از 
تعاريفي است كه در كنوانسيون تنوع زيستي به صورت 
برجسته به چشم مي خورد. ما تعهدات بين المللي و قوانين 
ملي گوناگوني مانند قانون حفاظت از تالاب ها را در رابطه با 
گونه هاي مهاجم داريم كه سازمان حفاظت محيط زيست 
را ملزم مي كند تا در اين زمينه حس��اس باشد. گونه هاي 
مهاجم الان در خيلي جاها اگر اولين عامل تهديدكننده 
تنوع زيستي نباشند، دومين عامل هستند. مشكل اين 
است كه ما با جابه جايي لارو گونه هاي پرورشي از مزارع 
تكثير به مراكز پرورش ماهي، مخازن سدها و تالاب ها عملا 
در حال پخش و گسترش ابعاد تهديدات گونه هاي مهاجم 
هستيم. اين كار س��ال ها و دهه هاست كه انجام مي شود 
از جمله اينكه س��ال ها قبل در همين درياچه مصنوعي 
چيتگر، ماهي كپور پرورش��ي ريختند و الان ميليون ها 
ماهي غيربومي در همي��ن درياچه مصنوعي وجود دارد. 
همين بلا را بر سر بسياري از تالاب ها و رودخانه ها آورده ايم 
و در خيلي از آب بندان ه��ا، در تورهاي صيادي بايد بين 
هزاران گونه ماهي غيربومي بگرديد تا بلكه يكي، دو گونه 
بومي پيدا كنيد. پرورش دهندگان ماهي كپور مي گويند 
كه گون��ه غيربومي مهاجم به حدي زياد اس��ت كه اصلا 
توليد ندارند چون همه غذايي كه در استخرهاي پرورش 
مي ريزند، صرف رشد گونه هاي غيربومي مي شود. ماهيان 
غيربومي در تالاب هاي ما غالب شده اند. هزاران شغل به 
همين واسطه از بين رفته، صيادان زيادي بيكار شده اند. 
چطور قرار است كه اين ماهيان غيربومي را از بين ببريم؟ 

آيا راه حلي داريد؟« 
عضو هيات علمي پژوهش��كده علوم محيطي دانش��گاه 
شهيد بهشتي در اشاره به نمونه هاي متعدد ديگر گفت: 
»تيلاپياي زيلي در تالاب ش��ادگان، ظرف ۳ سال بيش 
از 4۰درص��د را به خود اختصاص داد و الان صيادان آن را 
به اسم داعش مي شناسند. صيادان شادگان معترضند و 
مي گويند بايد تيلاپياي زيلي را از بين برد چون همه چيز را 
نابود مي كند. مي گويند تيلاپياي زيلي از عراق آمده اما آيا 
براي آن راهكاري هست؟ ما حدود ۲۰ سال پيش هشدار 
داديم كه اين گونه توانايي تبديل شدن به گونه مهاجم را 
دارد. در نظر داش��ته باشيد كه گونه هاي مختلف تيلاپيا 
متفاوت هستند و ميزان تهاجم آنها هم بسته به گونه هاي 
مختلف فرق مي كند. ميزان تهاجمي بودن تيلاپياي نيل 
حتي بيشتر هم هست چون برخلاف تيلاپياي زيلي تخم 
را در لان��ه نمي گذارد بلكه در دهان نگ��ه مي دارد. طبق 
اعلام رسمي سازمان حفاظت محيط زيست، تيلاپياي 
نيل از گونه هاي مهاجم و مضر براي تالاب هاست و ما در 
تلاش هستيم كه جلوي ورود اين گونه مهاجم را بگيريم. 
براساس مطالعات مختلفي كه در دنيا انجام شده، تيلاپيا 
براي پرورش ماهي يك آفت محسوب مي شود چنانچه 
اس��تخرهاي پرورش خامه ماهي را نابود كرده، به كپور 
ماهيان آس��يب زده، كدورت و كيفيت آب را تغيير داده، 
بگذريم كه رفتار تهاجمي آن روي گونه هاي بومي تا چه 

اندازه اثر منفي دارد.« 
عبدلي افزود: »ارزيابي اثرات زيس��ت محيطي ش��ايد 
در دهه 7۰ يا 8۰ ميلادي م��ورد توجه بود اما الان بايد 
ارزيابي ريسك انجام شود. ارزيابي ريسك بايد در سطح 
ملي انجام ش��ود، چرا كه هيچ گونه مديريتي بر توزيع و 
جابه جايي گونه هاي مختلف ماهيان غيربومي در كشور 

وجود ندارد. فاضلاب استخرهاي پرورش ماهي تيلاپيا در 
يزد بدون هيچ گونه كنترلي وارد طبيعت مي شود و اين 
هم دليل نگراني است. باور دارم در اكوسيستم هاي آبي 
كشور با يك انقراض گسترده و خاموش مواجه هستيم. 
سوالم اين است كه آيا اكوسيستم هاي آبي ايران تحمل 
بيش��تر گونه هاي غيربومي را دارد؟ ما با پرورش ماهي 
مخالف نيستيم و معتقديم آبزي پروري پايدار و سازگار 
با محيط زيست بايد در اولويت قرار گيرد چون شيلات 

فقط آبزي پروري نيست.«

لزوم توجه و ارزيابي 
در ادامه اين نشست، حميدرضا رضايي، عضو هيات علمي 
دانشگاه علوم كشاورزي و منابع طبيعي گرگان، به اهميت 
حفاظت از تنوع زيستي اشاره كرده و گفت: »از بين رفتن 
تنوع زيستي در جهان حاصل سه عامل اصلي است كه 
عبارتند از: تخريب زيستگاه و تغيير كاربري آن، برداشت 
بي روي��ه از موجودات زنده و معرفي گونه هاي غيربومي 
و مهاجم. با توجه به اينكه حض��ور گونه هاي غيربومي 
مي تواند باعث برهم زدن تعادل اكوسيستم و حتي انقراض 
گونه هاي بومي ش��ود، لذا وظيفه ماس��ت كه به منظور 
حفظ تنوع زيستي ارزشمند كشورمان موضوعاتي نظير 
تيلاپيا را با دقت بيشتر مورد توجه و ارزيابي قرار دهيم 
.تجارب حضور گونه هاي غيربومي در اكوسيستم هاي 
آبي كش��ورمان به اندازه اي تلخ بوده كه ضرورت كنترل 
گونه هاي غيربومي ديگر را يادآور مي شود. خطرات ناشي 
از اين مساله بايد پيش از ورود گونه ها به كشور بررسي شود 
و نمي توان يك نسخه را براي همه جا پيچيد. سوال اين 
است كه آيا پروتكل ها و ضوابط براي ورود تيلاپيا به كشور 
رعايت شده و اگر نشده چه مسائل و راهكارهايي را بايد در 

وهله كنوني مدنظر قرار داد.« 
محم��ود حافظيه، مع��اون پژوهش و فناوري موسس��ه 
تحقيقات شيلات نيز در ادامه اين نشست به بحث امنيت 
غذايي اش��اره كرد و گفت: »بدون تردي��د براي هر گونه 
وارداتي نيازمند توجه به مسائل حفاظت محيط زيست 
هس��تيم. يكي از بهترين غذاها آبزيان هستند. در حال 
حاضر ۱4۰ كشور، پرورش تيلاپيا را در دستوركار دارند 
اما موضوع گونه هاي مهاجم هم هست كه ضرورت توجه 
بيشتر و دقت را يادآوري مي كند. در بحث تيلاپيا سازمان 
اجرايي، سازمان شيلات است و موسسه تحقيقات علوم 
شيلاتي كه وابسته به سازمان آموزش، تحقيقات و ترويج 
وزارت جهاد كشاورزي است؛ كارهاي تحقيقاتي در زمينه 
تكثير، پرورش، توليد و ارزيابي هاي زيست محيطي را انجام 
داده و همين تحقيقات، سازمان حفاظت محيط زيست را 
قانع كرد كه در 4 استان كشور اقدام به صدور مجوز براي 
پرورش ماهي تيلاپيا كند. موسسه تحقيقات از ابتدا رويكرد 
زيس��ت محيطي داش��ته و توليد تيلاپيا در محيط هاي 
بسته قابل كنترل را با تناژ بالا پيشنهاد كرده. مردم پيش 
از آنكه ما مصرف تيلاپيا را تبليغ كنيم، گوشت و فيله آن 
را پسنديدند. در سنواتي كه تيلاپيا وارد كشور شد، مردم 
با خريد ۱5 تا ۲۰ هزار تن استقبال خود را نشان دادند. از 
طرف ديگر كشور ما با مساله كاهش منابع آبي و از دست 
دادن بخش عمده آب هاي زيرزميني مواجه اس��ت؛ اين 

ش��رايط ايجاب مي كند كه ماهي مصرفي متناسب و با 
رعايت بسته هاي محيطي معرفي شود. موسسه تحقيقات 
شيلات كشور در بحث امنيت غذايي، پرورش تيلاپيا را 
در محيط هاي بسته مدنظر قرار داد. بايد توجه داشت كه 
براساس آمار فائو، آينده آبزي پروري دنيا با 7.۳ ميليون تن 
نخست به تيلاپيا، سپس ميگو و گربه ماهي گره خورده 
لذا نگاه صرف زيس��ت محيطي كه هي��چ كاري نكنيم و 
به محيط دست نزنيم، براي ما در سناريوي ديگري قرار 
مي گيرد. ديدگاه ما اين است كه ضمن توجه به حفاظت 
محيط  زيست مي توان با مديريت صحيح تر با رشد و توسعه 

آبزي پروري در جهان همگام شد.« 

تيلاپياي نيل و ابهامات 
اميد صديقي، كارشناس اكولوژي ماهيان آب هاي داخلي 
سازمان حفاظت محيط زيست هم در ادامه اين نشست، 
ضمن اشاره به مساله مهاجم بودن گونه تيلاپياي نيل گفت: 
»كارشناسان شيلات مي گويند كه تيلاپياي موزامبيك را 
اتحاديه جهاني حفاظت جزو ۱۰۰ گونه مهاجم معرفي 
كرده اما اين بدان معنا نيس��ت كه تنها گونه موزامبيك 
مهاجم اس��ت بلكه تيلاپياي نيل را هم بايد گونه خيلي 
مهاجم تلقي كرد. در تالاب شادگان با وضعيت فاجعه باري 
از نظ��ر گونه مهاجم مواجه هس��تيم و بيش از 6۰درصد 
منطقه را تيلاپياي زيلي اشغال كرده. منابع مختلف علمي 
نشان مي دهد تهديدها و مخاطرات ناشي از تيلاپياي نيل 
دست كمي از تيلاپياي زيلي ندارد. ما بررسي طرح موسوم 
به پرورش تيلاپيا را از سال 86 شروع و براساس مطالعاتي 
كه انجام داديم، با اين پروژه مخالفت كرديم. جلسات زيادي 
در اين زمينه داشتيم و درنهايت مشخص شد كه تهديدها 
و مخاطرات اين گونه بيشتر از مزاياي آن است. شرايط در 
كشور ما خيلي متفاوت است، زيستگاه هاي آبي ما بسيار 
شكننده هستند و فشارهاي زيادي روي آنها وارد است و اين 
در حالي است كه ما متاسفانه هيچ كنترلي روي جابه جايي 
گونه ها نداريم. اكثر گونه هاي غيربومي آبزي كه وارد كشور 
شد، تقريبا به همه محيط هاي آبي گسترش پيدا كرد و ما 

نتوانستيم جلوي آنها را بگيريم.« 

راهكار مديريت پرورش تيلاپيا
عليرضا قائدي، سرپرست مركز تحقيقات آبزيان آب هاي 
ش��ور داخلي موسس��ه تحقيقات ش��يلات در ادامه اين 
نشس��ت، در پاس��خ به انتقادها گفت: »من و همكارانم 
در موسس��ه تحقيقات شيلات و س��ازمان شيلات باور 
زيست محيطي داريم و معتقديم كه آبزي پروري بايد با 
رعايت نكات زيس��ت محيطي باشد و اين طور نيست كه 
بگوييم آبزي پروري را به هر قيمتي براي محيط زيس��ت 
تاييد مي كنيم. مركز تحقيقات شيلات توجه داشته كه 
بحث پرورش اين ماهي در اس��تان هاي ساحلي مطرح 
نشود بلكه پيشنهاد پرورش در جاهايي مانند استان يزد 
بوده كه آب شور غيرقابل شرب و غيرقابل كشاورزي دارند. 
تمام تحقيقات ما هم بر اين متمركز بوده كه اين ماهي به 
صورت گلخانه اي و در فضاي بس��ته باقي بماند. الان هم 
تيلاپيا در كشور وارد شده و از نظر پرورشي هم اقتصادي 
است؛ پس به جاي حذف اين ماهي از بحث آبزي پروري 

گزارش »اعتماد« از نظرات موافقان و مخالفان پرورش تيلاپيا 

اين ماهي، اكوسيستم آبي كشور را 
منقرض خواهد كرد 

بايد يك چارچوب مديريتي براي آن تعريف شود. انتظار ما 
در موسسه تحقيقات شيلات اين است كه محيط زيستي ها 
به جاي انتقاد راه حل ارايه دهند تا اثرات زيست محيطي به 
حداقل برسد. منشاتيلاپيا در استان هايي مانند خوزستان 
براي ما مشخص نيست اما در مورد گونه هايي كه موسسه 
تحقيقات شيلات پيشنهاد داده، اگر نگراني هست ما به نوبه 

خود علاقه مند به دريافت راهكار هستيم.« 
اميد صديقي، كارشناس اكولوژي ماهيان آب هاي داخلي 
سازمان حفاظت محيط زيست هم در پاسخ به ارايه راهكار 
توسط محيط زيستي ها گفت: »از سال ها پيش در مورد 
راهكارها صحبت كرده ايم. هر گونه غيربومي بايد ارزيابي 
ريسك شود و متاسفانه اين اتفاق نيفتاد و فشار زيادي روي 
ما وارد شد كه مجوزها صادر شود. قبول دارم كه دوستان 
ش��يلات روي اين موضوع كار كرده اند اما كار آنها بيشتر 
روي تكثير و پرورش بوده و ارزيابي ريس��كي كه توسط 
پژوهش هاي معدود انجام شده، نشان مي دهد كه ريسك 
اين گونه بالا است به خصوص در شرايط اقليمي ايران اين 
گونه مي تواند به راحتي پيوند خورده و گسترش پيدا كند 
و به شدت هم به گونه هاي بومي ما به واسطه رقابت آسيب 
خواهد زد. در ظرف سال هاي گذشته شاهد بوده ايم كه چه 
بلايي بر سر اكوسيستم هاي آبي آمده. مكاتبات و اسناد 
مختلف فقط مخالفت نبوده بلكه راه��كار هم بوده لذا تا 
زماني كه شرايط مديريت و كنترل وجود ندارد، بهتر است 

روي گونه هاي ديگر كار شود.« 
نيما پورنگ، رييس بخش اكولوژي موسس��ه تحقيقات 
شيلات كشور نيز به پخش ش��دن تيلاپيا در ۱5 استان 
كشور اشاره كرد و گفت: »موسسه تحقيقات علوم شيلاتي 
بنابر تمامي اسناد و ادله همواره توصيه كرده كه پرورش 
تيلاپيا در چارچوب شرايط كنترل شده و محيط گلخانه اي 
باش��د. خواهش ما از هر دو س��ازمان اجرايي )شيلات و 
محيط زيست( اين است كه پاسخگوي سوالات مطرح شده 
در بخش اجرايي باش��ند، چون بدون اين پاسخگويي ها 
نمي توان جمع بندي درستي داشت. ضوابط و خروجي ها 
بايد توسط سازمان محيط زيست و شيلات دراختيار همه 
قرار داده ش��ود  تا بتوان ارزيابي درستي داشت. جلساتي 
مشابه اين جلسه مي تواند پايه اي براي رفع نواقص باشد. 
متاسفانه آيين نامه و ضوابط مشخصي براي كنترل و نظارت 
بر هر گونه انتقال بدون مجوز گونه هاي غيربومي در سطح 
كش��ور وجود ندارد، براي رسيدن به نتيجه در اين زمينه 
نيازمند هم افزايي و مشاركت بين سازمان هاي مربوطه 
هستيم. بايد پاسخ داده ش��ود كه اگر گونه اي به صورت 
غيربومي وارد كشور شد و توليد دردسر كرد، راهكار چيست 
و چگونه بايد برخورد كرد. فقدان راهكار پايشي و فقدان 
برنامه پايشي جهت بررسي پراكنش گونه هاي غيربومي و 
مهاجم يك معضل جدي است كه سازمان هاي اجرايي بايد 
در اين زمينه پاسخگو باشند. تا زماني كه متوليان اصلي اين 
كار يعني سازمان شيلات )به عنوان مسوول توسعه طرح 
تيلاپيا( و سازمان حفاظت محيط زيست )به عنوان مسوول 
نظارت بر طرح( پاسخگوي س��والات و ابهامات نباشند، 

نمي توان جمع بندي درستي داشت.« 
به دنبال اظه��ارات مخالفان، محم��ود حافظيه، معاون 
پژوهش و فناوري موسس��ه تحقيقات ش��يلات، افزود: 
»حضور ماهي تيلاپيا در خوزس��تان براساس مطالعات 
دانشگاه بصره و مطالعات پژوهشكده آبزي پروري آب هاي 
جنوب كشور قطعا از طريق عراق صورت گرفته كه سازمان 
حفاظت محيط زيست مس��وول آن است كه البته هيچ 
نظارت و مديريتي در اين مورد نداشته است. معتقدم كه 
ارزش غذايي ماهي تيلاپيا در مقايسه با گوشت قرمز بيشتر 
ولي در مقايسه با سالمون و ماهيان مناطق سردسير كمتر 
است. موسسه تحقيقات علوم شيلاتي بر اساس خواست 
سازمان شيلات و مجوز سازمان حفاظت محيط زيست 
اقدام به وارد كردن ماهي تيلاپياي نيل به بافق يزد كرد و 
در اين زمينه فقط وظيفه تحقيقاتي خود را به انجام رساند. 
در آن سال ها سازمان حفاظت محيط زيست از تحقيقات 
شيلات خواست تا مطالعات ارزيابي زيست محيطي را انجام 
دهد و اگر درخواس��ت مطالعات ريسك را طلب مي كرد، 
به طور قطع انجام مي شد و امروز در حالي موضوع مطالعات 
ريسك مطرح مي شود كه ارتباطي با ۱۰ سال پيش ندارد.«

اميد صديقي، كارشناس اكولوژي ماهيان آب هاي داخلي 
سازمان حفاظت محيط زيست هم افزود: »بايد به شرايط 
اكوسيستم هاي شكننده اي كه داريم، توجه شود و لازم است 
كه يك بار ديگر يك بازبيني جدي روي حوزه آبزي پروري 
داشته باشيم. متاسفانه در مورد همين گونه هايي كه پرورش 
مي دهيم، راندمان بسيار پايين است و اين در حالي است 
كه اكثر محيط هاي طبيعي را استفاده و به نوعي تخريب 
كرديم. به نظرم در آبزي پروري آن طوركه بايد موفق نبوده و 
اين بار هم باز به سراغ راحت ترين كار رفته ايم. انجام بازبيني 

را در شرايط كنوني يك ضرورت مي دانم.«
رسول قرباني، عضو هيات علمي دانشگاه علوم كشاورزي 
و منابع طبيعي گرگان هم افزود: »تجربيات بيان ش��ده 
در معرف��ي اين گونه به اكوسيس��تم هاي آب��ي بيانگر 
وجود تهديدات جدي است، لذا در مواجهه با گونه هاي 
غيربومي ابتدا بايد ارزيابي ريسك در هر استان به تفكيك 
صورت گيرد تا در صورت موافقت محيط زيست، مجوز 
پرورش محدود و در شرايط ويژه صادر گردد. روش هاي 
هورموني كه به منظور تك جنس سازي اين گونه تاكنون 
توسط موسس��ه تحقيقات علوم ش��يلاتي كشور انجام 
شده، به صورت صددرصدي موفقيت آميز نبوده و حتي 
درصد كوچكي از خطا با توجه به ويژگي هاي اين ماهي 
مي تواند تبديل به تهديد بزرگي شود. به نظر مي رسد تنوع 
گونه هاي ماهيان بومي و پتانسيل پرورش اين گونه ها در 
ايران به حدي باشد كه نيازي به معرفي گونه جديد با اين 
ريسك بالا نباشد؛ بنابراين پيش��نهاد مي شود به جاي 
سرمايه گذاري بر اين گونه ، مطالعه و سنجش پتانسيل 
پرورش گونه هاي بومي داراي ارزش اقتصادي، در دستور 
كار س��ازمان هاي متولي امر پرورش از جمله س��ازمان 
شيلات و موسسه تحقيقات علوم شيلاتي كشور قرار گيرد. 
همچنين به دليل اهميت موض��وع و از آنجايي كه قبلا 
گزارش ها و مطالعات مختلف، حضور گونه هاي مختلف 
تيلاپيا را در اكوسيس��تم هاي آبي ايران تاييد كرده اند، 
مطالعه پراكنش، پايش منظم و دقيق جمعيت تيلاپيا در 
اكوسيستم هاي آبي، راهكارهاي كنترلي و جلوگيري از 

توسعه آن به ساير اكوسيستم ها توصيه مي شود.«

فرناز حيدري
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